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La consellera de la
Presidència admet
que s’és molt lluny
de pactar un
referèndum

El cap de l’oposició
socialista recorda
que és possible una
majoria sense Junts
per Catalunya

Vilagrà insta
a protegir el
català a tots
els territoris

Illa planteja
l’opció de
rellevar
BorràsNacional

Aplicar la perspectiva de
gènere en l’activitat parla-
mentària requereix temps
i formació. El Parlament
va aprovar el pla d’igualtat
el gener del 2020 però, tot
i que ja es disposa d’un pro-
tocol i s’ha creat el servei
d’atenció psicològica i la
comissió d’abordatge de
les situacions d’assetja-
ment sexual per raó de se-
xe, la seva aplicació ha ge-
nerat dubtes que es van re-
solent a poc a poc. Fa tot
just tres mesos que l’ofici-
na d’igualtat de la cambra
va contractar una persona
experta en la matèria que
permetrà fer realitat les
84 accions concretes que
inclou el pla impulsat i
aprovat pels presidents
Carme Forcadell i Roger
Torrent, respectivament.
Ara toca passar de la teo-
ria als fets tenint en comp-
te que la vigència del pla és
fins al 2023 i el 2024 cal-
drà sotmetre’l a un procés
de renovació. Per aquest
motiu i tornant de vacan-
ces s’iniciarà un procés de
formació per als diputats
per tal d’aplicar i fer efecti-
va la perspectiva de gène-
re en totes les actuacions
parlamentàries, tant ad-
ministratives com legisla-
tives, que porta a terme la

cambra així com fer-ne el
seguiment i l’avaluació. Ai-
xí que bona part de l’èxit
està en mans dels dipu-
tats.

Com a primer pas, cada
comissió parlamentària
haurà d’assignar un mem-
bre de la mesa perquè for-
mi part d’una xarxa trans-
versal que tingui cura que
la perspectiva de gènere
s’aplica correctament no
tan sols en les infraestruc-
tures i serveis de la cam-

bra sinó també en les con-
tractacions i les lleis que
s’hi aproven, inclosa la del
pressupost, amb l’objectiu
que cap persona en pugui
resultar perjudicada per
raó de sexe, d’orientació
sexual, d’identitat de gè-
nere o d’expressió de gène-
re.

Així, i de la mateixa ma-
nera que hi ha un cos de ju-
ristes que vetllen per la le-
galitat del text o un cos de
lingüistes que vetllen per
la llengua, també es crearà
aquesta xarxa que vetllarà
perquè les lleis compleixin
en equitat. Per aquest mo-
tiu, cada nova llei haurà
d’incloure un informe
d’impacte de gènere –els
projectes de llei que el go-
vern elabora i trasllada a la
cambra ja l’incorporen per
mitjà de l’Institut Català
de les Dones– que ha de te-
nir una persona responsa-
ble i que ha de formar part
de la tramitació parlamen-
tària. En quin procés i
com s’haurà d’introduir el
contingut de l’informe
també és un tema de de-
bat del grup de treball en
Equitat de Gènere, res-
ponsable de desplegar el
pla d’igualtat. Aquest
grup és coordinat per la vi-
cepresidència primera de
la mesa del Parlament,
que recau en la diputada
d’ERC Alba Vergés –ara

també amb atribució de
les funcions de presidèn-
cia arran de la suspensió
dels drets i deures de Lau-
ra Borràs–, i en formen
part, en representació
dels grups, Gemma Lie-
nas (PSC), Jenn Díaz
(ERC), Judith Toronjo
(Junts), Basha Changue
(CUP), Susanna Segovia
(En Comú Podem) i Joan
García (Ciutadans). Vox
no en forma part perquè
es va negar a principi de la

legislatura a signar-lo.

Objectiu, el reglament
Una de les principals tas-
ques que haurà de portar a
terme aquest grup de tre-
ball per garantir l’eficièn-
cia i el compliment del pla
d’igualtat és el trasllat del
contingut al reglament de
la cambra per tal de dotar-
lo de rang de llei a través de
la ponència que ja està
oberta per reformar i ac-
tualitzar la norma bàsica

del Parlament. Amb
aquest objectiu el grup de
treball d’Equitat de Gène-
re ja disposa d’un esbor-
rany amb les modifica-
cions necessàries, entre
les quals es planteja la pa-
ritat en els òrgans de go-
vern de la cambra i les co-
missions, així com, per
exemple, modificar la una-
nimitat dels grups parla-
mentaris que a hores d’ara
requereix qualsevol decla-
ració institucional a causa

Emma Ansola
BARCELONA

PAS · Els diputats es formaran per incorporar per primer cop
la perspectiva de gènere en les lleis que s’aprovin al
Parlament MÉS · Estudien com i quan introduir les esmenes
en el tràmit CLAM · Cal incorporar el pla al reglament

La cambra
té deures
en igualtat

— — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — —

Les xifres
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diputats formen part del
grup de treball que ha de fer
efectiu aquest pla d’igualtat.

El govern porta cert avantat-
ge en l’aplicació de la pers-
pectiva de gènere en les lleis
que són aprovades per l’exe-
cutiu. En aquest cas, l’Institut
Català de les Dones és l’òr-
gan encarregat de dissenyar,
coordinar i impulsar l’elabo-
ració dels plans estratègics

84
accions concretes inclou el
pla d’igualtat del Parlament
per fer realitat l’equitat.
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eixos aixopluguen les accions
per als diputats, personal de
la cambra, periodistes i ciuta-
dans. d’igualtat de gènere de tots

els departaments, així com
de posar la mirada en els tex-
tos legislatius per garantir la
no-discriminació de col·lec-
tius per raons de sexe o gène-
re. Totes aquestes polítiques i
actuacions formen part del
desplegament de la Llei

17/2015, de 21 de juliol,
d’igualtat efectiva de dones i
homes, fruit de les reivindica-
cions del moviment feminis-
ta, que va establir mesures
transversals des de la pers-
pectiva de gènere i de les po-
lítiques d’igualtat en tots els
àmbits de l’administració.
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El govern ja aplica la perspectiva de gènere

Sessió del Parlament de les
Dones, en una imatge d’ara fa tres
anys ■ ORIOL DURAN
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La solució fantasma
a la sequera

L’APUNT por d’aquest fantasma és que, en la sequera del 2007,
el tripartit va estar a punt de fer per emergència el
transvasament ebrenc a Barcelona amb el suport pro-
pagandístic de la majoria de mitjans i líders d’opinió
del país. Fa por pensar en les mateixes solucions de fa
dècades a reptes tan greus i complexos com els que
ens anuncia el present.Xavier Miró

Ahir, llegint el comentari d’una companya, vaig quedar
atònit. Veia un fantasma. Deia “Això del transvasa-
ment del Roine. Aquests com fa 30 anys!” La Pimec
havia invocat el mort. El projecte el va llançar CiU per
no morir electoralment en l’intent de transvasar l’Ebre
a Barcelona després que Aznar havia encès el foc amb
el projecte de transvasar-lo fins a Almeria. El que fa

del bloqueig que exerceix
el grup de Vox, que no per-
met visualitzar les posi-
cions de la cambra catala-
na en matèria d’equitat de
gènere llevat que es faci a
través d’una declaració de
la junta de portaveus o
dels membres de la mesa.

Parlament de Dones
L’1 de juliol del 2019 la
cambra catalana va cele-
brar el primer Parlament
de Dones, una sessió inèdi-
ta en què es va denunciar
la precarietat laboral, la
desigualtat i la violència
masclista i es va reclamar
precisament una perspec-
tiva de gènere en tots els
àmbits. El pla d’igualtat
manté l’organització
d’aquestes sessions, així
com la celebració d’un ple
monogràfic que aquest
grup de treball ja té sobre
la taula i que Vergés pre-
veu poder celebrar en el

pròxim període de ses-
sions que s’iniciarà el 15
de gener i s’acabarà el 31
de juliol.

Altres temes que inclou
el pla ja es van fer realitat
en la legislatura passada i

al principi de l’actual, com
ara la inclusió d’un espai
de cura d’infants al Parla-
ment –especialment per
als esdeveniments excep-
cionals però també per a
visites–, un espai d’alleta-
ment i l’augment del nom-
bre de lavabos amb una pi-
ca individual per a l’ús de
copa menstrual. També es
vol corregir el biaix de gè-
nere en les obres d’art ex-
posades de manera per-

manent, sigui amb noves
adquisicions o convenis
amb museus i exposicions
temporals d’artistes feme-
nines.

Aquest pla d’igualtat si-
tua el Parlament al costat
de cambres legislatives
com les de Suècia, Escò-
cia, Anglaterra o Gal·les,
que van ser les primeres a
aplicar les directives euro-
pees aprovades en relació
amb la igualtat i la pers-
pectiva de gènere perquè
la no-discriminació per
motiu de gènere sigui un
fet. I si es compleixen els
terminis i els diputats fan
els deures, el Parlament
aprovarà en els pròxims
mesos una de les lleis més
importants, la del pressu-
post, amb aquesta tan re-
clamada i sovint poc cone-
guda perspectiva de gène-
re que ajudi a avançar la
societat en la consecució
dels drets humans. ■
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El pla inclou una
nova sessió del
Parlament de
Dones

Alba Vergés Coordinadora del grup Equitat de Gènere

PAS · Vergés creu que no es pot deixar el compliment del
pla d’igualtat en mans únicament de la voluntat política

E.A.
BARCELONA

“Cal garantir
l’equitat per llei”

om a vicepresidenta primera
del Parlament, Vergés assu-
meix la coordinació del grup de
treball Equitat de Gènere i per

aquest motiu va concedir l’entrevista.
Des de finals de juliol, però, el seu càr-
rec també li ha comportat assumir les
tasques de la presidenta, Laura Borràs,
suspesa de drets i deures per haver
d’afrontar en els pròxims mesos un ju-
dici per prevaricació i falsedat docu-
mental. Vergés, però, ha limitat les se-
ves respostes a les preguntes sobre el
pla d’igualtat.

El pla d’igualtat es va aprovar el gener
del 2020 i té vigència fins al 2023, pe-
rò encara no està del tot desplegat.
Van tard?
Vam arrencar, però en ser un text i un
mètode nous no era tan fàcil i generava
molts dubtes. Havíem de definir qui o
quines persones havien de ser els res-
ponsables del seguiment, confeccionar
un grup de treball sorgit de cada comis-
sió i decidir en quin moment de la tra-
mitació legislativa s’han de proposar
les esmenes relacionades amb l’equitat
de gènere. Hem mantingut reunions
amb la fins ara secretària general de la
cambra i l’oïdora de comptes per aca-
bar de resoldre tots els dubtes.

Recentment s’ha incorporat una per-
sona a l’oficina d’igualtat. Això donarà
un nou impuls?
Sí, però és unipersonal i no podrà arri-
bar a tot, però van ser moltes les perso-
nes que es van presentar al concurs i
pensem que encara es podrà engrandir
l’oficina perquè ajudin a aplicar i redac-
tar els informes a què ens obliga el pla.

Encara cal incloure el contingut del pla
en el reglament del Parlament. En quin
procés estan?
Tenim embastats els articles i els capí-
tols que s’hi han d’incorporar, la po-
nència està oberta i ara se’ls farà arri-
bar.

Hi ha voluntat política per aplicar-lo?
Sí, sí que hi ha voluntat política. El pro-

C

blema té més a veure amb una qüestió
de temps perquè cada vegada tenim
més comissions i a les legislatives s’hi
afegeixen les d’estudi i d’investigació i
anem sobrepassats. De fet, la diagnosi
del pla d’igualtat ja apostava per tenir
en compte els horaris i el nombre de les
comissions per poder arribar a tot i aju-
dar en la conciliació.

Quin és el principal repte?
Hem d’aplicar la perspectiva de gènere
en la redacció de la pròxima llei del
pressupost i ara començarem la forma-
ció. Hem de recopilar i estudiar totes
les dades referents al personal, les con-
tractacions i qui ocupa els principals
càrrecs, entre altres dades que cal ac-
tualitzar.

Pot tornar a passar que es constitueixi
una mesa del Parlament com la de
l’anterior legislatura en què vostè era
l’única dona?
Som més conscients que mai que cal po-
sar fi a les diferències, però hem de con-
tinuar avançant perquè la institució si-
gui un reflex de l’equitat entre gèneres i
no ho podem limitar a una voluntat polí-
tica. La paritat a la mesa o les comis-
sions ha de venir determinada pel regla-
ment perquè es faci realitat. ■

Alba Vergés, imatge d’arxiu ■ J. RAMOS
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La consellera de la Presi-
dència, Laura Vilagrà, va
fer una crida ahir a tots els
territoris de parla catala-
na, inclosos el País Valen-
cià, les Illes, la Catalunya
del Nord i la Franja de Po-
nent, a fer “front comú”
per a la protecció i promo-
ció de la llengua, a fi de
situar-la “en el nivell que
toca”. “Tota política que
no fem nosaltres serà feta
contra nosaltres, i en el
català això és claríssim”,
alertava, tot parafrasejant
l’intel·lectual valencià
Joan Fuster, encunyador
del concepte de Països Ca-
talans i que ahir va ser ho-
menatjat a Prada amb mo-
tiu del centenari del seu
naixement, durant la Uni-
versitat Catalana d’Estiu
(UCE).

Vilagrà, que va reivindi-
car la “vigència” del pensa-
ment polític de Fuster,
creu que ara hi ha “oportu-
nitats increïbles” i per tant
seria “importantíssim”

bastir aliances per treba-
llar en tot l’àmbit territo-
rial –recordava, en aquest
sentit, com ja s’està treba-
llant en projectes compar-
tits com ara la vertebració
de l’àmbit comunicatiu i la
taula del Sénia–, ja que
després de tenir sempre
un estat en contra, ara cal

“aprofitar” que el govern
espanyol mostra certa
“sensibilitat per tancar
carpetes” al voltant del ca-
talà, per exemple en l’àm-
bit judicial contra la im-
mersió. “Volem parlar ca-
talà a Europa, a les institu-
cions perifèriques de l’Es-
tat, als ens judicials..., i ai-

xò ho farem plegats”, tan-
cava, en al·lusió també als
acords assolits en l’última
taula de negociació.

En aquest sentit, la con-
sellera va dir que, després
del parèntesi de les vacan-
ces, a partir de la setmana
que ve ja es reprendran les
reunions “més tècniques”

amb el govern espanyol per
avançar en l’agenda desju-
dicialitzadora d’aquí a final
d’any, en què confia a po-
der introduir en l’ordena-
ment estatal “canvis subs-
tancials que ara l’allunyen
del paradigma europeu”, i
que acostarien a la fi de la
repressió. Vilagrà va defen-

sar durant l’acte l’aposta
pel diàleg, i no aixecar-se
de la taula “fins allà on sigui
possible”, fet que va provo-
car que mitja dotzena dels
assistents abandonessin el
Teatre Lido en senyal de
protesta. “La negociació és
una eina que hem de seguir
fins on puguem, i si al final
no és possible avançar al-
menys haurem aprofundit
en aquesta via”, insistia,
mentre lamentava que qui
no ho vegi així “s’equivoca,
perquè és el llenguatge
que s’entén internacional-
ment”, en al·lusió al que
per exemple recomana
l’informe Cilevics del Con-
sell d’Europa. En tot cas,
Vilagrà admetia que és una
via molt difícil, i que ara
s’és “molt lluny” d’aconse-
guir pactar un referèn-
dum. “Però si som més
forts, tindrem l’autodeter-
minació en l’agenda políti-
ca”, esperonava.

La consellera, a banda,
va apostar per una repúbli-
ca catalana “municipalis-
ta, construïda de baix a
dalt”, per la qual cosa es va
proposar desenvolupar la
sobirania municipal. ■

a Reclama un front comú per a la defensa del català en un acte pel centenari de Joan Fuster a l’UCE
a Aposta pel diàleg “fins on es pugui”, però admet que s’és “molt lluny” de pactar un referèndum

Vilagrà insta tots els Països
Catalans a protegir la llengua

Òscar Palau
PRADA
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La frase

Després que la consellera
Gemma Geis reclamés ahir la
creació de la taula estratègica
inclosa en l’acord de govern,
Vilagrà s’hi va mostrar favo-
rable. “Evidentment, hi apos-
tem clarament”, va dir, perquè
veu que “seria bo per a tot-
hom, partits i societat civil”,
trobar la millor fórmula de full
de ruta. Segons ella, el treball
al govern és “intens i positiu” i
no es plantegen cap canvi, tot
i el clam d’un sector de Junts.
A més, descarta el PSC com a
soci en el proper pressupost.

La consellera Laura Vilagrà, ahir, amb el rector de l’UCE, Jordi Casassas ■ JOSEP M. MONTANER

“Tenim el perill de
caure en l’apatia, però,
a risc d’equivocar-nos
i no prendre la millor
decisió, hem de fer i
obrir camins” 
Laura Vilagrà
CONSELLERA DE LA PRESIDÈNCIA

— — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — —

Disposats a
crear una taula
estratègica

es grans entitats civils del
sobiranisme van aprofitar
ahir a Prada la taula rodo-
na Deep state, qualitat de-

mocràtica i aspiracions nacio-
nals per denunciar les clavegue-
res que encara funcionen a l’Es-
tat contra l’independentisme, si
bé alhora van proposar utilitzar-
les com a “palanca democràtica”
per enfortir el moviment i “ero-
sionar” el mateix Estat, tant dins
del país com internacionalment,
segons el president d’Òmnium,
Xavier Antich. “Quan falten no-
més uns dies per a la Diada i per-

L
què es compleixin cinc anys de
l’1-O, tenir plena consciència del
poder del deep state pot ser un
dels instruments més forts per al
retorn als carrers, a la mobilitza-
ció i a l’organització que tant ne-
cessitem per a allò que ens cal,
que és fer un país lliure”, resumia
Antich, que creu que “activar”
tots els fronts de lluita també aju-
da a diversificar l’acció i els lide-
ratges, i això dificulta alhora la
tasca d’aquestes clavegueres.

“Hem de vèncer el deep state
amb la democràcia per assolir les
nostres aspiracions nacionals”,
reclamava també la presidenta
de l’ANC, Dolors Feliu, que va de-
nunciar que l’independentisme

és “esclau” d’una vella concepció
de l’Estat que no s’ha modernit-
zat com en altres països com ara
el Regne Unit i el Canadà. “Els
jutges apliquen una concepció
impròpia de la democràcia: a dalt
de tot, hi han posat la unitat
d’Espanya, que no és un dret fo-
namental de ningú”, reprotxava,
mentre sostenia que l’única sor-
tida és posar els drets fonamen-
tals al davant. “El funcionament
de l’Estat espanyol és indissocia-
ble de l’herència franquista”, re-
blava Antich, que denunciava
que ha deixat de ser el “garant”
dels drets bàsics i ha passat a ser
“el principal responsable de la se-
va vulneració”. “És una estructu-

ra que funcionava i encara fun-
ciona... i que ha funcionat, per-
què fins i tot van fer perdre elec-
cions”, reblava el periodista espe-
cialitzat Quico Sallés.

Feliu també reflexionava que
la repressió s’ha deixat sentir no
sols en el funcionariat de la Ge-
neralitat, sempre sota la lupa, si-
nó també en “l’aparell polític”, en
al·lusió a la negociació amb un
Estat que no abordarà amnistia
ni autodeterminació. “Podem
parlar d’una cabaneta dalt del
turó de l’Home? Doncs parlem-
ne i fem veure que això és dià-
leg”, ironitzava sobre les bilate-
rals, i lamentava que així es
“blanqueja” la seva posició. ■
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Universitat Catalana d’Estiu

ÒMNIUM · Antich proposa la denúncia de les clavegueres de l’Estat per erosionar-lo i com un dels instruments més poderosos
per a la mobilització ANC · Feliu lamenta que el diàleg sobre “una cabaneta al Montseny” acaba “blanquejant” la posició estatal

Ò. Palau
PRADA

El ‘deep state’, palanca independentista

Xavier Antich i Dolors Feliu, ahir
al Lido de Prada ■ J. M. MONTANER
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Per boca del seu primer
secretari, Salvador Illa, el
PSC ja va plantejar ahir
obertament la possibilitat
d’apartar per la força Lau-
ra Borràs de la presidèn-
cia del Parlament, pel seu
refús de fer-ho de manera
voluntària pel procés judi-
cial que tenalla la també
dirigent de JxCat. En una
entrevista a Catalunya
Ràdio, el lider socialista
va venir a dir que hi ha
“mecanismes” per fer
efectiu aquest relleu es-
quivant l’oposició que pu-

guin plantejar tant la ma-
teixa Borràs com el seu
partit, tot i que tampoc va
voler concretar gaire
més. Tot i això, de les se-
ves paraules en antena
—“s’ha de buscar la majo-
ria per fer-ho efectiu”— es

va poder interpretar que
al·ludia a construir un
pacte per sustentar políti-
cament l’operació i, des-
prés, trobar les escletxes
en el reglament de la cam-
bra per dur-la a terme.
Una opció seria l’article
180, que preveu iniciar la
destitució d’un càrrec de
la cambra partir de la pe-
tició de tres grups que su-
min un mínim de 45 dipu-
tats. “El PSC actuarà amb
lleialtat i ajudant que es
pugui produir aquest can-
vi”, va expressar Illa, que
es va lamentar que “tin-
drem el Parlament tres
mesos bloquejat, amb

una presidència en fun-
cions”. El polític socialis-
ta va aprofitar l’avinente-
sa per mostrar també la
seva predisposició a pac-
tar els pressupostos.

Conscient que ERC
també vol apartar Borràs
del càrrec, el lider del
PSC va dir: “Em van agra-
dar les declaracions
d’Aragonès (en què de-
fensava apartar-la); i si el

que diu ho defensa, no hi
haurà cap problema per
poder-ho resoldre.” Els
republicans, però, van
voler tallar d’arrel qualse-
vol elucubració al voltant
de la seva partició en una
operació política per fer
fora Borràs, que provoca-
ria una escalada en la cri-
si de relacions amb
JxCat. La consellera de
Presidència, Laura Vila-

grà, va replicar-hi: “ERC
sempre compleix els pac-
tes. I el pacte que vam sig-
nar al principi d’aquesta
legislatura amb Junts
atorga la presidència del
Parlament a Junts, i és el
que volem fer, ho volem
respectar. El que ens
sembla que no té sentit
una interinitat com la
que tenim en aquests mo-
ments.” ■

a Illa diu que hi ha “mecanismes” per substituir-la malgrat
l’oposició de JxCat a ERC es desmarca de la maniobra
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El PSC explora un
acord per forçar el
relleu de Borràs
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La frase

“Em van agradar les
paraules d’Aragonès i,
si defensa el que diu,
no hi haurà problemes
per resoldre-ho”
Salvador Illa
PRIMER SECRETARI DEL PSC

El lider del PSC, Salvador Illa, en una imatge d’arxiu en una reunió del govern alternatiu ■ ACN
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